
تعادل|
افزايش نرخ محاس��باتي گمرك از 28 هزار تومان به 
68 هزار تومان، كنار تداوم س��ود بازرگاني بالا، منجر 
به جهش چشمگير قيمت خودروهاي وارداتي خواهد 
شد. كارشناسان معتقدند با اعمال تعرفه هاي سنگين 
بر واردات خودرو، عملًا فضا براي حضور شركت هاي 
خارجي بسته شده و مصرف كنندگان ايراني ناچار به 
انتخاب از ميان محصولات محدود داخلي و مونتاژي 
هستند. اين سياست ها در حالي اجرا مي شوند كه در 
بسياري از كشورها، واردات خودرو ابزاري براي ايجاد 
رقابت و رشد صنعت داخلي محسوب مي شود. يكي از 
فعالان حوزه واردات خودرو گفته است: »با اين تعرفه ها، 
ديگر نمي توان انتظار داش��ت خودروهاي وارداتي با 
قيمت مناسب به دس��ت مصرف كننده برسد. مردم 
ديگر توان خريد خودروهاي ميلياردي را ندارند و اگر 
عرضه اين خودروها افزايش نيابد، بازار با شوك قيمتي 

جديدي مواجه خواهد شد.«

    افزايش قيمت در انتظار وارداتي ها
آمار واردات خودرو در سال ۱۴۰۳ نشان مي دهد كه 
حدود 6۰ هزار دس��تگاه خودرو با ارزش ۱.۳ ميليارد 
دلار وارد ايران ش��ده اند، با اين ح��ال به دليل اعمال 
تعرفه بالاي براي واردات، افزايش نرخ محاسباتي ارز 
به ۷۰,۰۰۰ تومان و… پيش بيني مي شود كه حتي 
در صورت تخصيص كامل ۳ ميليارد دلار - كه مي تواند 
زمينه واردات ۱۵۰ هزار خودرو را فراهم كند- ميزان 
واردات خودرو در سال جاري به شدت كاهش يابد؛ در 
كنار كاه��ش واردات خودرو، همان خودرويي هم كه 
در نهايت به مصرف كننده عرضه مي شود 2 تا ۳ براي 
قيمت واقعي خودرو خواهد بود كه همين امر نه تنها 
قدرت خريد را به شدت كاهش مي دهد بلكه تغييري 
در فضاي گلخانه اي بازار خودرو هم ايجاد نمي كند و 
مونتاژكاران -كه با كاهش حقوق ورودي قطعات هم 
مواجه شده اند- و داخلي ها همچنان يكه تاز بي رقيب 

در بازار خواهند بود.
چندي پيش محمدباقر قاليباف رييس مجلس شوراي 
اس��لامي هم اعلام كرد كه »در بحث خودرو س��الانه 
حدود ۹ ميلي��ارد دلار ب��راي واردات قطعات خودرو 
هزينه مي شود اما براي اجراي قانون واردات خودرو اين 
ارز تأمين نمي شد بنابراين كاهش ارز واردات خودرو 
قابل قبول نبود و با مصوبه سران قوا، ارز واردات خودرو 

مجدداً به ۳ ميليارد دلار افزايش پيدا كرد.«
در همين حال، جداول منتشرشده مربوط به تغييرات 
حقوق ورودي 2۴۰ رديف تعرفه در سال جديد گوياي 
اين است كه س��ود بازرگاني بسياري از اقلام از جمله 
خودروه��اي وارداتي با نرخ ۹6 درص��د، ثابت مانده و 
تغييري در آن اعمال نشده است، اين در حالي است كه 
فعالان بازار خودرو انتظار داشتند دولت براي تنظيم 
بازار و افزايش توان خريد مردم، در زمينه تعرفه هاي 
واردات خودروه��اي بنزيني نيز تصميمات اصلاحي 

اتخاذ كند.
فعالان بازار خودرو معتقدند افزايش نرخ محاسباتي 
گم��رك از 28 هزار توم��ان به 68 ه��زار تومان، كنار 

تداوم س��ود بازرگاني بالا، منجر به جهش چشم گير 
قيمت خودروهاي وارداتي خواهد ش��د، اين موضوع 
در شرايطي مطرح مي شود كه قيمت دلار طي هفته 
اخير نوس��انات نزولي داشته است، اما به دليل مبناي 
جديد محاسبات گمركي، واردكنندگان همچنان با 

هزينه هاي بالايي روبرو هستند.
يك��ي از فعالان حوزه واردات خودرو گفته اس��ت: »با 
اين تعرفه ها، ديگر نمي توان انتظار داشت خودروهاي 
وارداتي با قيمت مناسب به دست مصرف كننده برسد. 
مردم ديگر توان خريد خودروهاي ميلياردي را ندارند 
و اگر عرضه اين خودروها افزايش نيابد، بازار با شوك 

قيمتي جديدي مواجه خواهد شد.«
افزايش قيمت خودروهاي وارداتي در ش��رايطي رخ 
مي دهد كه ت��وان خريد مصرف كنن��دگان، به ويژه 
طبقه متوسط، به شدت كاهش يافته است. به گفته 
كارشناسان، حتي در صورت ريزش نرخ ارز در بازار 
آزاد، افزاي��ش تعرفه ها و هزينه ه��اي گمركي مانع 
كاهش قيمت نهايي خودرو خواهد ش��د. در نتيجه، 
واردات خودرو بي��ش از پيش به بازاري لوكس براي 
قشر ثروتمند تبديل مي شود و عملًا از دسترس مردم 

عادي خارج خواهد شد.
به نوشته خبرگزاري تسنيم، در صورت عدم اصلاح 
تعرفه هاي خودروهاي بنزيني، مي توان انتظار داشت: 
»قيمت خودروهاي وارداتي به ش��دت افزايش يابد؛ 
تقاضا ب��راي خودروهاي كارك��رده خارجي يا حتي 
خودروهاي مونتاژي داخلي افزاي��ش يابد و بازار به 
ركود نسبي كشيده شود، مگر آنكه عرضه بالا برود يا 

سياست حمايتي خاصي اعمال شود.«

    بازار خودرو پس از مذاكرات 
با انتشار اخبار مثبت از مذاكرات غيرمستقيم ايران و 
امريكا در عمان، بازارهاي مالي كشور وارد فاز جديدي 
از تحولات شدند. يكي از نخستين بازارهايي كه به اين 
تحولات واكنش نشان داد، بازار خودرو بود كه همزمان 

با افت نرخ ارز، كاهش قابل توجه قيمت را تجربه كرد.
 اما با اين حال، رييس اتحاديه فروش��ندگان خودرو 
درباره وضعيت بازار خودرو با توجه به تغيير قيمت ارز 

نظر ديگري دارد. 
اسد كرمي با اشاره به تغييرات نرخ محاسباتي گمرك 
گفته است: هنوز افزايش قيمتي از محل افزايش تعرفه 
گمركي در بازار مشاهده نشده و قيمت ها براساس جو 

رواني بازار ارز دچار نوسان شده است.
 از اوايل هفته جاري به طور متوسط خودروهاي داخلي 
۱۰ تا ۱۵ ميليون تومان، خودروهاي مونتاژي تا ۱۵۰ 
ميليون تومان و خودروه��اي خارجي از ۳۰۰ تا۴۰۰ 

ميليون تومان افزايش قيمت داشته است.
او با اعلام اينكه اين افزايش قيمت ها براي قبل از ريزش 
قيمت دلار اس��ت، عنوان كرده: طي روزهاي گذشته 
قيمت دلار كاهشي شده تاثير خاصي بر بازار نگذاشته 
و عملًا قيمت هاي افزايشي ثابت مانده است. البته بايد 
بگويم با وجود روند كاهش��ي قيمت ارز هيچ كسي نه 
ماش��ين مي خرد و نه ماشين مي فروشد و همه منتظر 
تعيين تكليف مذاكرات و وضعيت بازار هستند. رييس 
اتحاديه نمايش��گاه داران خودروي تهران با بيان اينكه 
بازار خودرو هنوز مش��تري ندارد، ادامه مي دهد: آنچه 
درباره افزايش قيمت ها خودروهاي وارداتي و داخلي در 
سال جديد بيان مي شود، گمانه زني است و هنوز قيمت 

جديدي در بازار رسماً مطرح نشده است. او همچنين 
اظهار كرده: هنوز نمايشگاه هاي خودرو فعاليت خود را 
در سال جديد به صورت كامل شروع نكرده اند و نمي توان 
ارزياب��ي دقيقي از بازار داش��ت به نوع��ي قيمت هاي 
جديد فقط در آگهي هاست و عملًا خبري از معاملات 
خودرويي نيس��ت. بابك صدرايي، كارشناس خودرو، 
هم درباره وضعيت فعلي بازار خودرو در شرايط نوسان 
ارزي و اخبار مذاكرات به »انتخاب« گفته است: نوسانات 
فعلي تا نتايج نهايي مذاكرات بي��رون نيايد، بازار قفل 
است. هيچكس خريد و فروش نمي كند و همه منتظر 
هستند كه مذاكرات تعيين تكليف شود. تا دو ماه آينده 
كه روند مذاكرات كاملًا مشخص شود، بازار كاملًا قفل 
شده اي داريم. وقتي مذاكره قطعي شود فروشنده ها زياد 
مي شوند. اگر سيگنالي بيايد كه مذاكرات در خطر است، 
برعكس خواهد شد. يك جو رواني بد در بازار شكل گرفته 
و همه گنگ هس��تند. اگر توافق هم شود، دلار ممكن 
است روند افزايشي بگيرد. ما در حال بازي با حباب هاي 
موجود هستيم. هفته آينده كه بر سر جزئيات مذاكره 
مي ش��ود هم وضعيت همين اس��ت.  صدرايي درباره 
كاهش قيمت خودرو هاي وارداتي عنوان كرده: وقتي 
دلار افزايش قيمت پيدا مي كند، بايد در نظر بگيريد كه 
چه ميزان از بازار داخلي و خارجي اس��ت. آنچه مسلم 
است اين است كه اگر ماشين خارجي ارزان شود، روي 
ماشين داخلي هم اثر مي گذارد. مثلًا تيوتا اگر 2 ميليارد 
شد، آنوقت دنا نمي تواند ۱,2 ميليارد به فروش برسد. 
بايد ببينيم كه مذاكرات در نهايت به كدام سمت مي رود. 
از سوي ديگر تعرفه ها مهم هستند. اگر دولت در تعرفه ها 

دست ببرد، قيمت ها متفاوت مي شوند.
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قيمت دلار
تا كجا كاهش مي يابد؟

ريي��س اتاق بازرگان��ي ايران و چين با بي��ان اينكه در 
حال حاضر نمي توان كف قيم��ت دلار را به طور دقيق 
پيش بيني كرد، گفت: اگر ايران و امريكا به توافق نزديك 
ش��وند، همچنان قيمت دلار جاي كاه��ش دارد و اگر 
فرض كنيم كه در افق نهايي اقتصاد ايران را بدون تحريم 
ببينيم، مي توان نرخ ارز را تا حدود 28 تا ۳۰ هزار تومان 
در نظر گرفت.  به گزارش ايسنا، همزمان با آغاز مذاكرات 
ايران و امريكا در عم��ان، نرخ ارز كه پيش از آن و در پي 
اخبار منفي مربوط به احتمال جنگ وارد كانال ۱۰۰ هزار 
تومان شده بود، در بازار آزاد كاهش يافته است. برخي 
كارشناس��ان پيش بيني مي كنند در صورتي كه ادامه 
فرآيند مذاكرات هم مثبت باشد، كاهش نرخ ارز ادامه 
خواهد داشت. با اين حال پيش بيني دقيق كف قيمت 
به سادگي امكان پذير نيست. در اين رابطه مجيدرضا 
حريري در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: همانطور كه 
از منظر اقتصادي امكان پيش بيني سقف قيمت دلار 
وجود نداشت، در حال حاضر هم نمي توان كف قيمت را 
به طور دقيق پيش بيني كرد؛ چراكه وقتي نرخ ارز از ۵8 
هزارتومان به بالا افزايش يافت، اين افزايش حاصل يك 
فعل و انفعال سياسي بود. وي افزود: اگر ايران و امريكا به 
توافق نزديك شوند، همچنان قيمت دلار جاي كاهش 
دارد. بنابراين اگر فرض كنيم كه در افق نهايي اقتصاد 
ايران را بدون تحريم ببينيم، مي توان نرخ ارز را تا حدود 
28 تا ۳۰ هزار تومان در نظر گرفت. به گفته رييس اتاق 
بازرگاني ايران و چين، بخش عمده اي از نوسانات نرخ ارز 
در سال هاي اخير ناشي از تحولات سياسي بوده و كمتر از 
شش سال پيش نرخ دلار در بازه ۱۳ هزار تومان و كمتر 
از هشت سال پيش در بازه ۳۰۰۰ تومان بوده است. اما 
اينكه نرخ ارز به حدود ۱۰۰ هزار تومان هم رسيد، حول 
محور سياست خارجي ش��كل گرفت. حريري با بيان 
اينكه در چنين ش��رايطي نمي توان با عينك و ترازوي 
اقتصادي سقف افزايش قيمت و حالا كف كاهش قيمت 
را پيش بيني كرد، تصريح كرد: در اين شرايط بايد منتظر 

باشيم و ببينيم مردان ديپلماسي چه مي كنند.

حوزه هاي جذب سرمايه
از امريكا به ايران 

رييس كميسيون س��رمايه گذاري و تامين مالي اتاق 
بازرگاني ايران در گفت وگو با خبرنگار ايلنا بسترهاي 
جذب سرمايه گذاري خارجي از سوي امريكايي ها در 
ايران را در صورت تداوم توافقات دو طرف تشريح و اظهار 
كرد: يكي از محل هاي سرمايه گذاري امريكايي ها در 
ايران مي تواند خريد هواپيما از اين كشور باشد اين امر 
در قالب ليزينگ رخ مي ده��د و از محل درآمدي از كه 
از هواپيما حاصل مي شود هزينه آن پرداخت مي شود 
و اين مي تواند يك نوع جذب سرمايه از امريكا به ايران 
باش��د. چنانچه اكنون نيز ورود انواع ماش��ين آلات و 
تجهيزات خارج��ي به ايران يك نوع س��رمايه گذاري 
محسوب مي شود و اين موضوع مي تواند علاوه بر حمل 
هوايي به ديگر حوزه هاي حمل و نقل و زيرساختي نيز 
توس��عه پيدا كند.  فرشيد ش��كر خدايي، افزود: حجم 
مسافري كه از مس��ير هوايي در داخل و خارج از ايران 
تردد دارد براي ش��ركت هاي سرمايه گذاري امريكايي 
كه كار ليزينگ انجام مي دهند جذاب است و از فاينانس 
كردن ايرلاين هاي ايراني اس��تقبال مي كنند.  ش��كر 
خداي��ي ادامه داد: حوزه انرژي از جمله نفت و گاز نيز از 
محل هاي ديگر جذب سرمايه به ايران است، اين جذب 
سرمايه حتي مي تواند به توليد برق نيز سرايت پيدا كند؛ 
در امريكا شركت هاي س��رمايه گذار گوناگوني وجود 
دارند كه فاينانس ش��ركت هاي فع��ال در حوزه انرژي 
را بر عهده مي گيرند تا ش��ركت هاي انرژي پروژه را در 
ايران انجام دهند و آنچه از اين پروژه حاصل مي ش��ود 
در نهايت در ايران باقي مي ماند نمونه مشابه اين مدل از 
اجراي پروژه را شركت فرانسوي توتال در پارس جنوبي 
اجرا كرد كه به 2۰ سال بهره برداري مشترك انجاميد، 
س��رمايه گذاري در حوزه انرژي مي تواند از بالادست تا 
پايين دست پيش رود و موضوعاتي مانند يافتن ميادين 
نفتي و گازي، استخراج و حفاري، توسعه پالايشگاهي 
و... دربربگيرد به ويژه كه مجموع ذخاير نفت و گاز ايران 
در جهان رتبه نخست را دارد و اين فرصت بزرگي براي 
س��رمايه گذاري به ش��مار مي آيد.  رييس كميسيون 
س��رمايه گذاري و تامين مالي ات��اق بازرگاني ايران در 
موضوع جذب س��رمايه خارجي از امري��كا به ايران به 
طرح توسعه س��واحل مكران اشاره و خاطرنشان كرد: 
ايران در منطقه مكران طرح توس��عه بزرگي را در نظر 
دارد و مي تواند براي پيش��برد آن از توسعه دهندگان 
بزرگ دنيا كمك بگيرد، آنها حتما به ايران خواهند آمد 
و سرمايه هايي را خواهند آورد تا طرح هاي خود را اجرا 
كنند و در نهايت به عنوان توس��عه دهنده سود خود را 
داشته باشند و اين سياست گذاران هستند كه تصميم 
مي گيرند مي خواهند قشم، كيش و ديگر مناطق مستعد 
كشور را با جذب سرمايه گذار خارجي توسعه دهند يا نه؟  
وي يادآور شد: علاوه بر اينها ايران براي جذب سرمايه  
در توسعه معادن، حمل جاده اي و ريلي نيز مزيت نسبي 
دارد با توجه به اينكه كشور ما قطب ترانزيت منطقه است.  
شكر خدايي به حوزه بهداشت و درمان نيز اشاره داشت 
و گفت: از دانشگاه ها، بيمارستان ها و درمان نيز مي توان 
به عنوان محل هاي مستعد سرمايه گذاري در ايران ياد 
كرد، ما جامعه بزرگي از پزشكان در كشور داريم و اين به 
همراه فناوري هاي نو در تجهيزات بيمارستاني فرصت 
بزرگي براي جذب سرمايه در توسعه توريسم سلامت 
ايجاد مي كند.  وي اضافه كرد: ايران در جذب س��رمايه 
در حوزه گردش��گري هم از مزيت نسبي چشمگيري 
برخوردار اس��ت و به يقين اين پتانس��يل مي تواند به 
سرمايه گذاري ش��ركت هاي گردشگري بزرگ جهان 
در كشور ما بينجامد با اين حال ناگفته نماند كه موضوع 
آب در جذب سرمايه گذار نقطه ضعف ايران محسوب 
مي شود و بنابراين شايد لازم باشد در جذب سرمايه گذار 
در حوزه مديريت آب هم كار بزرگي انجام شود تا مشكل 

ناترازي آب از اين طريق برطرف شود. 

حمايت اتاق ايران 
از مذاكرات عمان

رييس اتاق اي��ران با اعلام حماي��ت پارلمان بخش 
خصوصي از مذاكرات گفت: حضور در اين مذاكرات، 
بار ديگر تدبير و عقلانيت حاكميت، رهبر مقام معظم 
رهبري و قدرت كشور در منطقه و جهان را به تصوير 
كشيد. صمد حسن زاده رييس اتاق بازرگاني، صنايع، 
معادن و كشاورزي ايران درباره مذاكرات غيرمستقيم 
ايران و امريكا در عمان، از آغاز اين مذاكرات به عنوان 
يكي از گام هاي موث��ر در چرخه بهبود فعاليت هاي 
اقتصادي در كش��ورمان نام برد. وي گفت: ما جامعه 
فعالان اقتصادي و كارآفرينان ضمن نگاه واقع بينانه 
به مذاكرات، در اين مقطع زماني اين رسالت را داريم 
تا در مش��اركت با دولت و حاكمي��ت، نقش خود به 
عنوان يكي از بازيگران اصلي در ترس��يم ديپلماسي 
اقتصادي كش��ور را ايفا كنيم. رييس اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كشاورزي ايران با تمجيد از تلاش هاي 
تيم مذاكره كننده و دلسوزان كشور، خاطرنشان كرد: 
در آس��تانه آغاز اين مذاكرات و همچنين در آغازين 
روز انجام مذاك��رات، تمامي جريان هاي سياس��ي 
شناس��نامه دار كش��ور، عقلانيت و ميهن دوستي و 
همراهي خود با دولت و دستگاه ديپلماسي را به بهترين 
نحو نش��ان دادند. اين موضوع، نش��ان دهنده بهبود 
سرمايه اجتماعي در ايران است. حسن زاده با اشاره به 
پيام نوروزي اتاق ايران كه در آستانه آغاز سال جديد به 
نمايندگي از جامعه فعالان اقتصادي و بخش خصوصي 
خطاب به مردم شريف ايران صادر كرد بود، بيان كرد: 
در اين پيام، بر همدلي، همكاري و همگرايي در سال 
۱۴۰۴ براي روزافزون ش��دن عزت و شكوفايي ايران 
تاكيد شد. حسن زاده ادامه داد: خوشبختانه در اولين 
روزهاي سال ۱۴۰۴ شاهد هستيم كه اين همگرايي 
و همكاري در كش��ورمان بيش از ه��ر زمان ديگري 
به فعليت رس��يد. وي تصريح كرد: ات��اق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كشاورزي ايران، »همكاري ملي« در 
سطح كليه قوا در حاكميت، »توافق ملي« بين همه 
جريان ها و سلايق سياسي و »ديپلماسي اقتصادي 
هوشمندانه« با كشورهاي مختلف در چارچوب منافع 
ملي و بر اساس سه اصل حكمت، عزت و مصلحت را 
از لوازم گره گش��ايي از يك سلس��له امور و مسائل در 
عرصه ه��اي داخلي و بين الملل��ي مي داند. اين مقام 
مسوول تاكيد كرد: تحقق اين مولفه ها كه نشانه هاي 
آن در سال ۱۴۰۴ به وضوح قابل مشاهده است، عامل 
كليدي توس��عه تجارت و رونق اقتصادي كشورمان 
محسوب مي شود. رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كشاورزي ايران در ادامه گفت: شعار سال ۱۴۰۴ كه 
از سوي مقام معظم رهبري مبني بر »سرمايه گذاري 
براي توليد« اعلام ش��د، اين اميد را در جامعه فعالان 
اقتصادي ايج��اد كرد كه حل مش��كلات اقتصادي 
و تنگناهاي��ي كه فعالان اقتص��ادي و كارآفرينان در 
فعاليت هاي خود با آن مواجه هس��تند و مش��كلات 
معيشتي مردم، با مجموعه اي از تدابير قابل رفع است.

ارسال بيش از 15 ميليون
پيامك مصرف بهينه گاز طبيعي 

به مشتركين استان مازندران
مديرعامل شركت گاز استان مازندران از ارسال بيش 
از ۱۵ ميليون پيامك مصرف بهينه به مشتركين گاز 
طبيعي استان مازندران طي سال ۱۴۰۳ خبر داد. به 
گزارش روابط عمومي شركت گاز استان مازندران، 
هژبر جوادي با اعلام اين خبر، گفت: اين پيامك ها طي 
دوره فصل سرد سال گذشته و در چندين نوبت براي 
مش��تركين گاز طبيعي در استان ارسال شده است. 
وي هدف از ارس��ال اين پيامك ها را نهادينه س��ازي 
فرهنگ مصرف بهينه انرژي عنوان و در ادامه تصريح 
كرد: اطلاع رساني سياست هاي تشويقي و بازدارنده 
دولت در جهت مديريت مصرف گاز طبيعي و يادآوري 
نكات ايمني مرتبط با وسايل گازسوز از ديگر مضامين 
پيامك هاي ارسال شده به مشتركين است. جوادي 
همچنين در بخش ديگري از اظهارات خود با اشاره 
به ارسال بيش از 2 ميليون پيامك هشدار مصرف به 
مش��تركين طي بازه زماني مورد اشاره، خاطرنشان 
كرد: اين پيامك ها نيز براي چند مرتبه به واحدهاي 
تجاري، عمومي، دولتي و مشتركيني كه مصرف گاز 
آنان در پلكان هاي هفت به بالا قرار گرفته، ارسال شده 
است.  وي با بيان اينكه در ارسال پيامك ها به تكنيك 
تكرار توجه شده است، تاكيد كرد: همه ما بايد درنظر 
داشته باشيم كه منابع گازي در دنيا محدود است و 
اين س��وخت روزي به پايان مي رسد؛ لذا حفظ اين 

ميراث طبيعي براي آيندگان وظيفه همگاني است.

پيوند فرهنگ و اقتصاد 
در بانک ملی ايران

وزير فرهنگ و ارشاد اس��لامی از بانک ملی ايران 
برای حماي��ت از رويداده��ای فرهنگی، هنری و 
قرآنی قدردانی کرد. به گزارش روابط عمومی بانک 
ملی ايران، س��يدعباس صالحی، وزير فرهنگ و 
ارشاد اسلامی از بانک ملی ايران به خاطر حمايت  
از رويداده��ای فرهنگی، هن��ری و قرآنی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی تقدير و تشکر کرد. بانک 
ملی ايران در طول چند سال گذشته از بزرگ ترين 
رويدادهای فرهنگی کشور به صورت ويژه حمايت 
کرده اس��ت. اين بانک همواره ع��لاوه بر اجرايی 
نمودن بانکداری نوين و کارآمد، حمايت از فرهنگ 
و هنر را بخشی از رسالت خود دانسته و با حمايت 
و حضور فعال در برگ��زاری رويدادهای فرهنگی، 
هنری و قرآنی توانسته گامی موثر در تقويت پيوند 

بين حوزه های مالی و فرهنگی بردارد.

مردم ديگر توان خريد خودروهاي ميلياردي را ندارند

جنگ تعرفه در بازار وارداتي ها

دبير شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي مطرح كرد

پيش شرط سرمايه گذاري در مناطق تجاري 
دبير ش��وراي عالي مناط��ق آزاد و وي��ژه اقتصادي، 
در نشس��ت ديروز ش��وراي معاونين و مديران عامل 
س��ازمان هاي مناطق آزاد ضمن تقدي��ر از اقدامات 
صورت پذيرفته در س��تاد خدمات ن��وروزي مناطق، 
گفت: در راس��تاي تحقق شعار س��ال و انتظار دولت 
از دبيرخانه ش��وراي عالي و مناطق آزاد، بايد اهتمام 
ويژه اي صورت پذيرد. رضا مسرور در اين نشست ضمن 
اس��تماع گزارش عملكرد معاونين دبيرخانه شوراي 
عالي و مديران عامل سازمان هاي مناطق آزاد، افزود: 
س��رمايه گذاري در مناطق آزاد نيازمند اقدام جدي 
است و هر آنچه در گذشته انجام شده، بايد با جهشي 

محسوس دنبال شود. 
وي با تاكيد بر توجه ويژه به مشوق هاي سرمايه گذاري 
در مناطق آزاد، گف��ت: در هيات مديره هاي مناطق، 
مشوق هاي س��رمايه گذاري بايد به سرعت مصوب و 

اجرايي شوند.
دبير شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي با بيان 
اينكه مناطق آزاد براي جذب سرمايه تأسيس شده اند، 
گفت: طبق برنامه ريزي انجام شده در نظر داريم تيرماه 
سال جاري، نشستي با حضور سرمايه گذاران و مديران 

عامل مناط��ق آزاد تركيه در يكي از مناطق آزاد ايران 
برگزار كنيم.  مس��رور همچنين از پيگيري تشكيل 
منطقه آزاد مشترك با كشور تركيه خبر داد و گفت: 
كارگروه مشترك ايران و تركيه بايد به صورت فعال اين 
موضوع را پيگيري كند.  وي با اشاره به لزوم به روزرساني 
فرصت هاي سرمايه گذاري در مناطق آزاد، افزود: سهم 
هر منطقه در جذب سرمايه گذار بايد مشخص شود و 
براساس ظرفيت هاي هر منطقه در حوزه هاي فعاليت 

آنها نسبت به جذب سرمايه گذار اقدام كنند. 
دبير شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي همچنين 
بر رفع مشكلات س��رمايه گذاري و سرمايه گذاران در 
مناطق آزاد تأكيد كرد و گفت: رضايت سرمايه گذاران 
بسيار مهم است و سرمايه گذاران جديد براساس ميزان 
رضايتمندي سرمايه گذاري هاي انجام شده اقدام به 
سرمايه گذاري مي نمايند.  مسرور با انتقاد از طرح هاي 
بلاتكليف ۱۰ تا ۱۵ س��اله در برخ��ي مناطق، گفت: 
تش��كيل كارگروه هاي ويژه براي حل اين مشكلات 
ضروري است، اما صرف تشكيل كارگروه كافي نيست؛ 
اين موضوعات بايد اصولي و ريشه اي حل شوند.  وي 
تصريح كرد: مديران عامل بايد شخصا در كارگروه ها 

حضور فعال داشته باشند و نبايد اين مسووليت را به 
معاونين واگذار كنند، نتايج كارگروه ها بايد كمتر از 6 
ماه منتج به نتيجه شود دبير شوراي عالي مناطق آزاد 
و ويژه اقتصادي، رضايتمندي جامعه محلي را يكي از 
اركان اصلي جذب سرمايه گذاري دانست و افزود: در 
مناطقي كه بوميان حضور پررنگ تري دارند، رضايت 
آنان براي ما بسيار مهم است. طرح هاي سرمايه گذاري 
بايد براي جامعه محلي شفاف سازي شود تا از حمايت 

آنان برخوردار شويم.
مسرور با اشاره به توجه ويژه و تاكيد دولت چهاردهم 
بر خدمت رس��اني به م��ردم، افزود: با توج��ه به نگاه 
دولت، رضايتمندي جوامع محلي را به عنوان يكي از 

شاخص هاي ارزيابي مناطق آزاد قرار داديم.
وي بر هماهنگي بيشتر روس��اي مناطق با دبيرخانه 
شوراي عالي و بالعكس تأكيد كرد و گفت: شركت هاي 
دانش بنيان موتور محرك توليد هستند، مناطق آزاد 
بايد برنامه اي جدي براي جذب اين شركت ها داشته 
باش��ند و مش��وق ها و مجوزهاي ويژه اي ب��راي آنان 

پيش بيني كنند. 
دبير شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي، از ابلاغ 

آيين نامه اجرايي آژانس تأمين مالي در آينده نزديك 
خبر داد و افزود: اين آژانس ها در جذب سرمايه گذار در 

مناطق آزاد كمك خواهند كرد. 
مسرور گفت: مطالعات و پيگيري براي ايجاد مناطق 
آزاد مشترك با كشورهاي تركيه، پاكستان، آذربايجان 

و تركمنستان در حال انجام است.
وي ب��ا تاكيد بر لزوم ج��ذب س��رمايه گذاران با نگاه 
صادرات��ي، گفت: مناطق آزاد ب��راي توليد و صادرات 
طراحي شده اند، نه براي فروش به داخل كشور؛ توليد 

با هدف ارسال به بازار داخلي مشكل ساز خواهد بود. 
دبير شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي، خطاب 
به مديران عامل سازمان هاي مناطق آزاد افزود: تلاش 
و پيگيري شما در سال جديد بايد مضاعف باشد. امسال 
بايد ش��اهد تحول در مناطق آزاد باشيم. همدلي بين 
مديران عامل و هيات هاي مديره هاي براي پيش��برد 
اهداف مناطق ضروري است و نبايد اجازه داد اختلافات 
داخلي مانع پيشرفت شود. تاكيد دكتر مسرور بر توجه 
به سلامت گردشگران و ساماندهي وضعيت موتورهاي 
برقي در منطقه آزاد كيش نيز از ديگر موضوعاتي بود كه 

در اين نشست مطرح شد.

رييس اتاق ايران تشريح كرد

4 راهكار بخش خصوصي براي رفع ناترازي انرژي
ريي��س اتاق اي��ران گفت: فرهنگ س��ازي در بخش 
مصرف، قيمت گذاري مناسب، فراهم كردن فرصت 
س��رمايه گذاري و اصلاح الگ��وي يارانه ه��ا از جمله 

راه حل هاي رفع ناترازي انرژي است.
صمد حسن زاده، رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كشاورزي ايران، در نشست كميسيون ويژه »حمايت 
تولي��د و نظارت ب��ر اصل ۴۴ قانون اساس��ي« گفت: 
توس��عه اقتصادي كش��ور، مهم ترين دغدغه فعالان 
بخش خصوصي است؛ در اين زمينه، بخش خصوصي 
مي تواند با همراهي مجلس و دولت در مسير توسعه 
اقتصادي گام بردارد. حسن زاده با اشاره به مذاكره ايران 

و امريكا، افزود: ايران ظرفيت بالايي در حوزه صنعت، 
توليد و زيرس��اخت هاي عمراني و س��اير حوزه هاي 
اقتصادي دارد و با توس��عه روابط بين المللي مي توان 
فرصت جذب سرمايه را افزايش داد تا جايگاه اقتصاد 
كشور بهبود يابد. با توسعه روابط بين الملل مسير رشد 
اقتصاد كشور هموارتر ش��ده و امكان جذب سرمايه 
خارجي، دسترس��ي به بازارهاي متنوع بين المللي و 
تكنولوژي هاي روز بيشتر خواهد شد. اميدوارم همه 

در مسير ارتقاي جايگاه ايران تلاش كنند.
رييس ات��اق ايران ادام��ه داد: س��رمايه اجتماعي در 
سال هاي اخير كاهش يافته از اين رو بايد براي تأمين 

منافع ملي همه با هم و در كنار هم تلاش كنيم. بخش 
خصوصي با وجود تمام مشكلات براي حفظ منافع ملي 

و رشد اقتصادي ملي تلاش مي كند.
وي همچنين با بيان اينكه مش��كل نات��رازي برق به 
سرعت قابل حل نيست و اين مشكل راه حل كوتاه مدتي 
ندارد، تصريح كرد: يك��ي از راه حل هاي رفع ناترازي 
انرژي فرهنگ سازي در بخش مصرف، قيمت گذاري 
مناسب، فراهم كردن فرصت سرمايه گذاري و اصلاح 

الگوي يارانه هاست.
جعفر قادري، رييس كميسيون ويژه »حمايت از توليد 
و نظارت بر اصل ۴۴ قانون اساس��ي«، با اشاره به ديده 

شدن روش هاي تأمين مالي از طريق بازار پول، سرمايه 
خارجي و مولدسازي در قانون تأمين مالي، گفت: نياز 
است تأمين مالي از طريق تعاوني ها و وقف هم به اين 

قانون افزوده شود.
وي با اشاره به ش��عار »سرمايه گذاري براي توليد« به 
عنوان شعار سال، اظهار كرد: به دنبال اين هستيم در 
راستاي تحقق شعار سال، بندهايي را به قانون تأمين 
مالي اضافه كنيم و در اين راستا اصرار داريم از نظرات 

فعالان اقتصادي و اتاق ايران استفاده كنيم.
قادري تاكيد كرد: هدف ما حذف مغايرت ها و برطرف 
كردن خلأهاي قانوني سرمايه گذاري براي توليد است.


